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DAMES EN HEREN, 
 
De Commissie voor Economie, Werk en Sociale 
Economie had op 15 maart 2007 een gedachte-
wisseling met minister-president Yves Leterme naar 
aanleiding van de Europese Lentetop, die plaatsvond 
op 8 en 9 maart over de evaluatie van de 
voortgangsrapporten betreffende de Lissabon-
strategie en de positie van Vlaanderen in dit dossier. 

1. Uiteenzetting door de minister-president 

Minister-president Yves Leterme merkt vooraf op dat 
hij niet betrokken was bij de Lentetop. Hij heeft wel 
deelgenomen aan een voorbereidende vergadering 
van de EVP. Tijdens die voorbereidende vergadering 
hebben een aantal staatshoofden en regeringsleiders 
hun visie gegeven op wat moest gebeuren op de Len-
tetop. De Vlaamse Regering was niet vertegenwoor-
digd op de Lentetop. Enkel de federale premier, de 
federale minister van Financiën en de federale minis-
ter van Buitenlandse Zaken waren formeel aanwezig. 
Hij kan bijgevolg geen debriefing geven over de 
Lentetop zelf. De minister-president heeft wel de 
conclusies bij zich en wil erover in discussie treden.  
 
Inleidend verwijst de minister-president naar het 
contact dat hij samen met viceminister-president 
Frank Vandenbroucke en vertegenwoordigers van 
het kabinet van viceminister-president Fientje 
Moerman heeft gehad met de secretaris-generaal van 
de OESO, de heer Angel Gurria. Er is een landen-
specifiek rapport opgesteld over België. De evaluatie 
van het hervormingsplan van België in het kader van 
Lissabon en het landenspecifieke rapport van de 
OESO hebben gelijklopende resultaten. De minister-
president noemt dat vrij logisch omdat beide docu-
menten grotendeels op dezelfde cijfers zijn geba-
seerd.  
 
Beide rapporten maken traditioneel enkel gewag van 
nationale cijfers. De secretaris-generaal van de  
OESO merkte daarover op dat “hij hier iets surrealis-
tisch aan het doen was want de Belgische economie 
bestaat niet”. Op basis van interne cijfers kan deze 
stelling volgens de minister-president onderbouwd 
worden.  
 
De Vlaamse Regering heeft zelf een rapport opge-
steld. Het rapport is consulteerbaar op 
www.vlaanderen.be. De elementen uit het OESO-
rapport en de update van het Vlaamse Lissabonher-
vormingsprogramma zijn zo ter beschikking van de 
commissieleden. Voor de minister-president staat het 
vast dat Vlaanderen de hefboom vormt voor sociaal-
economische hervormingen in België. Dat was al-
gemeen geweten maar wordt bevestigd in de rappor-

ten. België herstelt zich op economisch vlak. Vlaan-
deren heeft structureel geïnvesteerd in het herstel 
van de economie. Op de arbeidsmarkt is vooruitgang 
zichtbaar maar de werkzaamheidsgraad van ouderen, 
de grote regionale verschillen en het beter active-
ringsbeleid blijven aandachtspunten. Er is een posi-
tieve evolutie op het vlak van het innovatiebeleid. 
De minister-president nodigt de commissieleden uit 
de bestedingscijfers voor onderwijs te bekijken. De 
minister-president werd er door de heer Gurria op 
gewezen dat er een kloof aan het groeien is tussen 
het Franstalige en het Nederlandstalige landsgedeel-
te. De Vlaamse investeringen in universiteitsstuden-
ten zijn tweemaal hoger dan de Franstalige. De 
Vlaamse investeringen in hogeschoolstudenten lig-
gen 30 tot 40 percent hoger.  
 
De minister-president noemt de publieke financie-
ring een aandachtspunt. Zowel op federaal niveau als 
op het niveau van de deelstaten is vooruitgang ge-
boekt. Het groeiritme van investeringen en de resul-
taten inzake capaciteit van energieopwekking uit 
hernieuwbare bronnen is aan Vlaamse kant groter 
dan aan Franstalige kant. Wallonië had een voor-
sprong door de waterkrachtcentrales. 
 
Gezien de grote verschillen in het economische be-
leid en het arbeidsmarktbeleid zou de minister-
president het zinvol vinden mocht de demarche van 
de secretaris-generaal van de OESO gecontinueerd 
worden en dat er een specifieke benadering komt per 
regio. De gewesten moeten meer werk maken van 
het ter beschikking stellen van geregionaliseerde 
cijfers waardoor de aanbeveling om te komen tot 
meer overleg en afstemming tussen de federale 
overheid en de deelstaten sterk gediend zou zijn. 
Bovendien zou het volgens de minister-president 
zinvol zijn dat zowel de Europese Commissie als de 
OESO in hun aanbevelingen specifiek inzoomen op 
de regio’s. Dat zou de geloofwaardigheid van de 
aanbevelingen sterk ten goede komen aangezien 
beide stellen dat grote regionale verschillen een pro-
bleem vormen om de algemene situatie van België in 
kaart te brengen. 
 
Als anekdote zegt de minister-president dat een  
OESO-expert tijdens de discussie over onderwijs 
zegde dat de Vlaamse, Duitstalige, Franstalige en 
Brusselse middelen bij elkaar moeten worden ge-
voegd omdat men op die manier meer zou kunnen 
doen per leerling. De minister-president geeft dat 
mee om de geloofwaardigheid van dergelijke studies 
te nuanceren. In een discussie over het inschrij-
vingsgeld aan Vlaamse hogescholen en universitei-
ten, werd door de OESO-vertegenwoordigers geop-
perd dat een verhoging van het inschrijvingsgeld 
studenten meer zou responsabiliseren en wellicht 
ook de slaagcijfers zou verbeteren. Dit zou volgens 
de OESO ook tot een efficiënter gebruik van midde-
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len leiden. Hierop heeft minister Vandenbroucke 
gereageerd met de stelling dat het nieuwe financie-
ringsdecreet uitgaat van een andere stelling. Voor-
eerst wil de Vlaamse Regering een tweede democra-
tisering van het hoger onderwijs realiseren, en is een 
substantiële verhoging van inschrijvingsgelden uit 
den boze. Daar staat tegenover dat studenten en in-
stellingen geresponsabiliseerd zullen worden via het 
nieuwe systeem van leerkredieten. Dit werd door de 
minister van onderwijs uitvoerig toegelicht.  
 
De OESO-rapporten zijn belangrijk omdat ze cijfers 
en gegevens verzamelen. Bij de manier waarop de 
aanbevelingen per beleidsdomein tot stand komen 
heeft de minister-president bedenkingen. Dat laatste 
dient beschouwd te worden als een persoonlijke op-
merking van de spreker.  

2. Discussie 

De heer Koen Van den Heuvel zegt dat in deze 
commissie al meermaals is gezegd dat de Belgische 
economie niet bestaat. Het is belangrijk dat deze 
stelling een politiek draagvlak krijgt in heel het land. 
Hij haalt enkele cijfers aan om zijn stelling te staven: 
de Vlaamse investeringen in universiteits- en hoge-
schoolstudenten, de ongekwalificeerde uitstroom van 
18-jarigen enzovoort. Vlaanderen slaagt er beter in 
dan Wallonië om de Lissabondoelstellingen voor 
onderwijs te halen. Deze rapporten helpen om de 
stellingen van het Belgische Manifest te ontkrachten 
dat federaliseren geen meerwaarde oplevert.  
 
Vervolgens vestigt het lid de aandacht op de aanbe-
velingen van de OESO en de Europese Commissie 
op het vlak van de arbeidsmarkt en het werkgele-
genheidsbeleid. Het belangrijkste cijfer is dat van de 
ouderen. Voor de 55-plussers gaapt er een kloof van 
meer dan 10 percent tussen het Belgische percentage 
en het Europese gemiddelde. De heer Van den Heuvel 
wijst erop dat het Vlaamse cijfer van amper 30 per-
cent hier voor een keer iets minder goed is dan het 
Belgische gemiddelde. Nochtans is in Vlaanderen 
door de economische groei de arbeidsreserve heel 
klein, zodat de factor arbeid in sommige regio’s zelfs 
een hinderpaal wordt om initiatieven te ontwikkelen.   
 
Het lid stelt dat Vlaanderen in het kader van het 
Meerbanenplan verschillende acties onderneemt, 
maar meteen ook met de beperking van zijn be-
voegdheden inzake arbeidsmarktbeleid wordt gecon-
fronteerd. Hij pleit ervoor dat aan bod te laten ko-
men bij de geplande evaluatie van het Meerbanen-
plan in de commissie. Het fiscale rugzakje is inmid-
dels vervangen door de werkgeverspremie. Dat helpt 
wellicht allemaal, meent de spreker, maar het moet 
wel in een ruimer verhaal ingepast worden. Hij pleit 

ervoor om van het arbeidsmarktbeleid een prioriteit 
te maken bij de volgende staatshervorming.  
 
De heer Van den Heuvel vraagt ook naar een stand 
van zaken met betrekking tot Vlaanderen In Actie.  
 
De heer Bart Van Malderen maakt enige kritische 
bemerkingen bij het overigens goede Europese rap-
port. Hij wijst op de regionale verschillen binnen 
België en Vlaanderen. Verder blijven ook de kan-
sengroepen problematisch, al is er een gunstige evo-
lutie inzake allochtonen. Toch blijft de werkzaam-
heidgraad laag. Voor ouderen haalt Vlaanderen am-
per het cijfer van Wallonië. Ook bij de laagge-
schoolden doen wij het absoluut niet beter, zegt het 
lid. Dat de werkloosheid in Vlaanderen niet structu-
reel is zoals in Wallonië, is op zich goed, maar tege-
lijk waarschuwt het lid ervoor dat Vlaanderen niet 
altijd in een gunstige conjunctuur zal zitten. Wellicht 
zijn bijkomende maatregelen nodig tegen de werk-
loosheid, ook al is zij conjunctureel en niet structu-
reel van aard.  
 
Het is goed dat de regering al werkt aan onderwijs 
en activering. De eerste resultaten worden zichtbaar, 
maar men moet klaar staan als de internationale con-
junctuur minder gunstig wordt. Het lid pleit voor 
meer inspanningen voor de activering van jongeren, 
meer bepaald de versnelde veralgemening van de 
werkloosheidsplannen die nu al in 13 steden bestaan. 
Hij beseft wel dat voor de ouderen, laaggeschoolden 
en allochtonen meer middelen niet noodzakelijk een 
even groot marginaal effect zal opleveren. De ge-
makkelijk te bemiddelen groep is er wellicht al voor 
een stuk uit.  
 
Naast een staatshervorming in de socio-economische 
sfeer is ook een ander kader binnen Vlaanderen zelf 
nodig, meent de heer Van Malderen. De niet-
gekwalificeerde uitstoot evolueerde weliswaar gun-
stig naar 10 percent, maar dat neemt niet weg dat 
ondertussen al een heleboel niet-gekwalificeerden op 
de arbeidsmarkt belandden. Het lid pleit voor de 
erkenning van verworven competenties, al moet de 
Lissabondoelstelling op het vlak van diploma’s wel 
degelijk gehaald worden. 
 
De heer Eric Van Rompuy herinnert aan het inter-
view met de Waalse minister-president dat De Tijd 
op 9 maart 2007 publiceerde. Die beweert daarin, 
zich baserend op één enkel kwartaal, dat de Waalse 
banengroei sterker is dan de Vlaamse en dat  
Wallonië Vlaanderen dus aan het bijbenen is. Bo-
vendien vond die jobcreatie dan nog voornamelijk in 
de publieke sector plaats. Het lid vindt de voorlig-
gende statistieken veel interessanter dan discussies 
over de grootte van de transfers.  
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Zo bedraagt de Vlaamse investeringsratio in de pri-
vésector 19,9 – wat hoger is dan de buurlanden en 
dan het EU-gemiddelde – terwijl Wallonië 13,3 
haalt. Dat laatste getal is lager dan tien jaar geleden. 
Als men voor de loonkosten per eenheid product 
Wallonië op 100 plaatst, zit Vlaanderen op 95 en 
Brussel op 94. Het verschil in competitiviteit binnen 
de Belgische context bedraagt dus 5 percent.  
Wallonië prijst zichzelf uit de markt, ook al liggen 
de lonen op zich in Vlaanderen 7 percent hoger. Dit 
alles vormt een schitterend argument voor de regio-
nalisering van de arbeidsmarkt, concludeert de heer 
Van Rompuy. 
 
Vervolgens gaat hij in op de werkzaamheidgraad bij 
jongeren, die in België onder het Europese gemid-
delde van 36,8 percent ligt. Vlaanderen haalt wel 
31,8 percent, tegen Wallonië 22,1 percent en Brussel 
19,3 percent. Het lid heeft nooit eerder zo duidelijke 
cijfers gezien. Wallonië draagt 13,5 percent bij aan 
de Belgische vennootschapsbelastingen. Hij betreurt 
dat de sociale bijdragen ontbreken, maar hij zag re-
cent wel cijfers over de ziekteverzekering die een 
transfer van 250 miljoen euro laten zien. In de bij-
dragen gaat het zelfs om 1 miljard euro.  
 
Op pagina 9 van het rapport staat dat Vlaanderen per 
universiteitsstudent bijna dubbel zoveel investeert 
als Wallonië, namelijk 13.241 euro ten opzichte van 
7761 euro. Een van de verklaringen van het produc-
tiviteitsverschil tussen Vlaanderen en Wallonië is 
precies het onderwijs. Sinds de regionalisering is de 
kwaliteitskloof tussen het Vlaamse en Franstalige 
onderwijs vergroot, ook omdat Vlaanderen meer 
investeert. De gebrekkige talenkennis in Wallonië 
heeft ook te maken met het feit dat Wallonië te wei-
nig geïnvesteerd heeft in het taalonderricht.  
 
Het rapport is het beste bewijs dat er maatwerk no-
dig is. Dat is ook in het belang van Wallonië, zowel 
op vlak van loonkost, onderwijs als werkgelegen-
heid.  
 
De huidige werkzaamheidgraad bedraagt 65,5 per-
cent. Dat is iets hoger dan in het Europa van de 25. 
Die werkzaamheidsgraad moet verhogen tot 70 per-
cent. Is de huidige stijging voldoende om dat streef-
cijfer te halen?  
 
In zijn studie van de Vlaamse economie zei profes-
sor Sleuwaegen dat het aandeel van de hoogtechno-
logische industrietakken en kennisintensieve dien-
sten in Vlaanderen zwak was. Op bladzijde 6 van het 
Lissabonvoortgangsrapport staat dat het in 2005 11,9 
percent van de totale tewerkstelling in het Vlaamse 
Gewest bedroeg, goed voor de 25e plaats op 125 
regio’s. Een aantal Duitse en Franse regio’s onder-
scheiden zich. Op bladzijde 7 staat dat het totale 
aandeel van de medium- en hightechsector in de 

export 59,16 percent bedraagt, Vlaanderen zit daar-
mee op wereldniveau. De heer Van Rompuy bena-
drukt dat Vlaanderen sterk vooruitgaat. In de top-
klasse blijft Vlaanderen het echter minder goed 
doen. 
 
De oprichtingsratio van bedrijven bedraagt volgens 
de Global Enterpreneurschip Monitor 2,7. In 2006 
zou 3,1 percent van de volwassen Vlamingen be-
trokken zijn bij de start van een zaak, in Frankrijk en 
Duitsland is dat respectievelijk 4,4 en 4,2 percent. 
Een paar jaar geleden waren er te weinig starters, dat 
is nu beter. Professor Sleuwaegen vermeldde ook 
een probleem bij de export van de hightechsectoren. 
Ook op vlak van de buitenlandse investeringen ging 
het niet zo goed. Wordt dat ook in rekening ge-
bracht? Over de directe buitenlandse investeringen 
circuleren tegenstrijdige berichten. Volgens het rap-
port van Ernst&Young zijn die goed, volgens andere 
minder. Dat kan een belangrijke indicator zijn. 
 
Globaal gezien neemt de investeringsratio in de pri-
vésector toe. De directe buitenlandse investeringen 
maken daar deel van uit. 
 
Het rapport maakt in ieder geval duidelijk dat de 
verschillen tussen Wallonië en Vlaanderen zo groot 
zijn dat het niet mogelijk is om één macro-
economisch beleid te voeren. Op welke punten die 
tot de Vlaamse bevoegdheden horen, scoort Vlaan-
deren, in vergelijking met de buurlanden, zwak?  
 
De heer Freddy Van Gaever heeft met aandacht ge-
luisterd naar de heer Van Rompuy en besluit daaruit 
dat Vlaanderen zo snel mogelijk zijn onafhankelijk-
heid moet uitroepen.  
 
De voorzitter vraagt of Vlaams Belang nog andere 
inhoudelijke opmerkingen heeft.  
 
De heer Freddy Van Gaever weet al jaren dat Vla-
mingen actiever en minder ziek zijn en dat er trans-
fers naar Wallonië zijn. De cijfers bewijzen dat de 
situatie erger is dan de spreker dacht.  
 
De heer Louis Bril wijst erop dat de cijfers niet 
nieuw zijn. De heer Gaston Geens wees er al veel 
jaren geleden op. Maatregelen nemen is echter een 
andere zaak. 
 
Volgens de heer Eric Van Rompuy moet elke regio 
voor zijn verantwoordelijkheid gesteld worden. Als 
de loonkosten in Wallonië door de lage productivi-
teit veel lager liggen, moet het een inkomenspolitiek 
kunnen voeren die rekening houdt met de kracht van 
zijn economie. De werkzaamheidgraad bij jongeren 
in Vlaanderen is bijna dubbel zo hoog als in Wallo-
nië. Het moet daarop inzetten. De algemene werk-
zaamheidgraad in Vlaanderen wordt beïnvloed door 
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de te snelle pensionering van te veel mensen. Vlaan-
deren heeft ook meer vacatures die het niet kan in-
vullen. Zo heeft elke regio specifieke kenmerken. 
 
Ongeveer 13 percent van de vennootschapsbelasting 
wordt geïnd in Wallonië, 54 percent in Vlaanderen. 
Bij een regionalisering kunnen die middelen gebruikt 
worden om de belastingvoet te verlagen. De te hoge 
belastingvoet verklaart deels het tekort aan buiten-
landse investeringen. De Walen zouden dan weer, in 
plaats van 1 miljard euro overheidssubsidies in het 
Marshallplan te investeren, beter de vennootschaps-
belasting regionaliseren en zo laag mogelijk maken. 
Slechts zo kunnen ze competitief zijn. De studie is 
geen argument voor regionalisering maar wel om de 
hefbomen zoveel mogelijk te regionaliseren.  
 
De heer Freddy Van Gaever zegt dat nog relatief 
veel Vlaamse bedrijven hun productie-eenheid over 
de taalgrens gevestigd hebben omdat ze dan aller-
hande subsidies en voordelen krijgen. Als er geen 
rekening gehouden zou worden met die bedrijven, 
zou het verschil nog veel groter zijn. 
 
Mevrouw Trees Merckx-Van Goey zegt dat de Lis-
sabonagenda door de lidstaten goedgekeurd is. Zeker 
bij het herijken ervan in 2005-2006 is de verant-
woordelijkheid van de lidstaten duidelijk geponeerd. 
Begin februari was er een samenkomst van Europar-
lementsleden en nationale parlementsleden. De spre-
ker heeft daar een krachtige Europese oproep ge-
hoord aan de lidstaten en regio’s om hun verant-
woordelijkheid te nemen. In de werkgroepen over 
innovatie is uitdrukkelijk gevraagd naar convergen-
tie van de nationale of regionale maatregelen met de 
Europese hefbomen.  
 
Innovatie is belangrijk. Het parlement moet er samen 
met de VRWB blijven op aandringen. Het volstaat 
niet om voldoende middelen uit te trekken. Innovatie 
mag niet beperkt blijven tot de hoogtechnologische 
sectoren, maar moet toonaangevend zijn in alle sec-
toren. In het regeerakkoord stond het voornemen om 
een innovatiebeleidsplan te maken en daar niet al-
leen de ministers van Economie en Innovatie en van 
Onderwijs voor te motiveren, maar ook alle andere 
ministers. Vlaanderen kan nog een tandje bijsteken 
om het belang van de innovatie in alle beleidsdomei-
nen te integreren. 
 
Als Vlaanderen wil vermijden dat er onvoldoende 
menselijk kapitaal is, moet de goede kwaliteit van 
het onderwijs ook volgehouden worden in hogere 
opleidingen. Onder meer de onderzoekscentra en 
competentiepolen hebben voldoende gekwalificeerd 
personeel nodig.  
 
Op de Europese vergadering werd duidelijk gemaakt 
dat een regio niet kan excelleren in alles. Het parle-

ment en de maatschappij kunnen keuzes maken, 
maar specialismen kunnen ook groeien van onderuit. 
Ook Vlaamse kmo’s kunnen in een bepaald gebied 
uitblinken. Heeft de Vlaamse Regering al gereageerd 
op het initiatief van de VRWB met de sociale part-
ners?  
 
De voorzitter vindt dat het Vlaams Parlement kennis 
moet nemen van het VRWB-document. Het Vlaams 
Parlement moet met de Vlaamse Regering van ge-
dachten wisselen over dat document om er eventueel 
conclusies uit te trekken.  
 
Het is haar opgevallen dat Vlaanderen de belangrijk-
ste trekker is inzake innovatie terwijl het comple-
mentair afhankelijk is van bepaalde positioneringen 
op federaal niveau. De manier waarop de sociale 
zekerheid en de fiscaliteit kijken naar innovatiesteun 
is niet onbelangrijk. Vlaamse tegemoetkomingen 
worden al eens wegbelast. Ze vraagt de minister-
president daarover een gesprek te voeren met de 
federale regering.  
 
De Lissabondoelstellingen worden geassocieerd met 
economie, werk en innovatie. Inspanningen voor 
sociale economie blijven belangrijk. De spreekster 
vraagt aandacht voor de sociale component van de 
werkgelegenheid want inspanningen voor de sociale 
economie blijven belangrijk. Er moet niet alleen 
aandacht gaan naar de beste studenten, beste onder-
zoekers en meest creatieve ondernemers, maar even-
zeer naar projecten in het kader van de sociale eco-
nomie.  
 
Minister-president Yves Leterme antwoordt vervol-
gens op de opmerkingen. 
 
De opmerkingen van mevrouw Trees Merckx-Van 
Goey over de sociale economie vindt hij terecht. Het 
zou goed zijn mochten de social-profit en de sociale 
economie in toekomstige Europese rapporten opge-
nomen worden. Op Belgisch niveau zijn de social-
profit en de sociale economie goed voor 13 percent 
van de BBP. Deze sector telt 416.000 medewerkers. 
Op Vlaams niveau zijn social-profit en sociale eco-
nomie goed voor 15 percent van het bruto regionaal 
product. De investeringen van de Vlaamse overheid 
in de sociale economie worden opgetrokken. Er 
wordt werk gemaakt van een ontwerp van decreet 
om een en ander te stroomlijnen.  
 
De minister-president denkt dat stappen vooruit zijn 
gezet in het defiscalisatiedossier. Er is behoefte aan 
een inventaris. De animo op federaal niveau om dit 
dossier nog voor het einde van de legislatuur af te 
ronden is niet bijzonder groot. De minister-president 
denkt dat dit dossier na de verkiezingen opnieuw 
bekeken zal worden. Dat kan eventueel in het kader 
van een discussie over de financieringsstromen in 



7  Stuk 1206 (2006-2007) – Nr. 1 
 
 

 

België. Er zijn stappen vooruit gezet, maar de minis-
ter-president was liever iets verder gegaan. Hij heeft 
evenwel begrip voor het feit dat een aantal zaken 
omvattend bekeken moet worden.  
 
Wat de beschikbaarheid van arbeidskrachten en het 
mikken op de ouderen betreft, heeft de heer Van den 
Heuvel voor 100 percent gelijk. Het evaluatiedocu-
ment van het meerbanenplan is vrijwel rond en ter 
beschikking. De minister-president wijst erop dat 
men niet mag onderschatten dat ondertussen tiendui-
zenden arbeidskrachten van buiten Vlaanderen het 
gebrek aan beschikbare arbeidskrachten opvangen. 
Hij voorspelt dat, als men er niet in slaagt met zeer 
zware inspanningen om de Vlaamse risicogroepen 
op de arbeidsmarkt en de Waalse arbeidsreserve aan 
te spreken, de vacatures zullen ingevuld worden door 
anderen, meer bepaald van zodra de overgangsmaat-
regelen voor Oost-Europa niet meer gelden. Nu al 
werken 31.000 Fransen in de Belgische economie, 
van wie het overgrote deel in Vlaamse bedrijven. In 
West-Vlaanderen alleen al werken meer dan 2000 
Polen. De minister-president concludeert dat de aan-
pak van de laatste hardnekkige haarden van werk-
loosheid de komende vijf tot tien jaar zal moeten 
gebeuren. Dit is een van de laatste kansen.  
 
De minister-president onderschrijft fundamenteel de 
woorden van de heer Van Rompuy. Hij is er meer 
dan ooit van overtuigd dat de ambitie om een aantal 
bevoegdheden over te hevelen minstens even sterk in 
het voordeel van Wallonië is. Blijkbaar kan Vlaande-
ren zich de huidige bevoegdheidsverdeling wel per-
mitteren – de werkloosheidsgraad is zeer laag en de 
werkzaamheidgraad tussen 48 en 50 hoog – maar of 
dat op termijn mogelijk blijft, is iets anders. Vandaag 
is het vooral de Waalse economie die het minder 
goed doet en de kansen niet grijpt. De gewone man 
in Wallonië heeft baat bij een nieuwe, responsabili-
serende bevoegdheidsverdeling.  
 
De minister-president sluit zich aan bij de ergernis 
over de debatten zonder kennis van zaken. Hij heeft 
recent een interview aan Le Soir gegeven. Daarbij 
bleek dat in Wallonië het verschil op het vlak van 
loonkosten gerelateerd aan de arbeidsproductiviteit 
totaal onbekend was. Als men de werkloosheids-
graad per subregio op een rijtje zet, stelt men vast 
dat het verschil tussen de Vlaamse subregio’s met de 
hoogste en laagste werkloosheidsgraad kleiner is dan 
dat dat tussen de slechtste Vlaamse en de beste 
Waalse provincie. Dat nuanceert de opmerkingen 
over de verschillen binnen Vlaanderen en over het 
bestaan van Waalse regio’s die het ook goed doen.  
 
De Belgische recordhouder inzake werkloosheid is 
Mons: meer dan 26 percent. In Luxemburg en 
Waals-Brabant bedraagt zij respectievelijk slechts 11 
percent en 11,8 percent. Maar dat is nog altijd 3 per-

cent meer dan de hoogste werkloosheidsgraden in 
Vlaanderen, die men vindt in Limburg en Antwer-
pen: 8,3 percent en 8,2 percent. De beste Vlaamse 
regio’s, Vlaams-Brabant en West-Vlaanderen, zitten 
op 5,4 percent en 6,6 percent. Die cijfers kent men in 
Wallonië ofwel niet, ofwel durft men ze niet te han-
teren. Ze zijn afkomstig van de RVA, een onver-
dachte bron. 
 
De minister-president haalt even de punten aan 
waarop Vlaanderen minder goed scoort in de bench-
marking met 125 regio’s en een tiental indicatoren. 
De absolute topregio’s zijn Baden-Württemberg, 
Finland en Zuidwest-Nederland. Vlaanderen zit net 
niet in de top, maar wel in het koppeloton. Nood aan 
een verregaande flexibilisering van de arbeidsmarkt 
was een aandachtspunt. De minister-president stelt 
dat er werk moet worden gemaakt van een echt 
competentiebeleid, of EVC-beleid, Elders Verwor-
ven Competenties. De werkzaamheidsgraad in de 
hardnekkige werkloosheidshaarden moet als dusda-
nig worden aangepakt en een akkoord ter zake zou 
nakend zijn en de kern kunnen uitmaken van een 
werkgelegenheidsakkoord.  
 
Een ander aandachtspunt vormde de investeringen in 
onderzoek en ontwikkeling. De minister-president 
merkt op dat de  overheidsinvesteringen onder im-
puls van minister Moerman sterk zijn toegenomen en 
evolueert naar de 1 percent van het BBP Barcelona-
norm voor overheidsinvesteringen in O&O, maar 
voegt daaraan toe dat de privésector, waarvoor de 2 
percentnorm geldt, in de investeringscijfers eerder 
een terugval kent. Hij somt nog wat cijfers op inzake 
wetenschapsbeleid, innovatie en ontwikkeling. Het 
aantal afgestudeerden in de wetenschappen in 
Vlaanderen ligt stukken lager dan in andere concur-
rerende economieën. Daartoe worden al sensibilise-
rende campagnes op het getouw gezet, ook in lager 
en middelbaar onderwijs. In België zijn er per 1000 
afgestudeerden 11 afgestudeerden in de wetenschap-
pen en ingenieursrichtingen, terwijl dat in Frankrijk 
tussen 22,2 bedraagt en in Ierland 24,2. Vlaanderen 
zit net onder het Europese gemiddelde van 12,2, 
maar Nederland en Duitsland zitten nog onder ons 
niveau. 
 
Ook innovatie bij kmo’s vormt een beleidselement 
waarvoor een inhaalbeweging nodig is. Internationa-
lisering blijft eveneens een zorgpunt, stelt de minis-
ter-president. Vlaanderen is verantwoordelijk voor 80 
percent van de Belgische uitvoer maar in de hightech-
sectoren halen we qua export van hightechproducten 
slechts 7 van die 80 percentpunten waar Nederland 
bijna aan 30 percentpunten van zijn uitvoer zit.  
 
Er is nood aan een verregaande flexibilisering van de 
arbeidsmarkt, aan een goed competentiebeleid en 
men moet erop toezien dat investering, onderzoek en 
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ontwikkeling goed worden ingezet, maar ook kwan-
titatief worden aangetrokken. Innovatie, vooral bij 
kmo’s en een voldoende internationalisering van 
onze bedrijven, zijn andere aandachtspunten die 
volgens de minister-president bleken uit de bench-
marking die ook werd gebruikt bij de opmaak van 
het programmadocument van Vlaanderen in Actie. 
 
Voor het beleid met betrekking tot de oudere werk-
zoekenden is een evaluerend document in voorberei-
ding voor het werkgelegenheidsakkoord én voor het 
meerbanenplan. De minister-president meent zich te 
herinneren dat het voor premies voor de oudere 
werkzoekenden op dit moment over 1300 goedge-
keurde dossiers gaat en dat dit gebudgetteerd werd 
op maximum 3500 per jaar wanneer de maatregel op 
kruissnelheid zal zijn. Dat dit schoorvoetend op gang 
komt, bewijst wel dat zelfs met een dergelijke onder-
steunende maatregel het niet eenvoudig is deze men-
sen op de arbeidsmarkt te brengen, zo stelt hij. De 
minister-president wijt dit onder meer aan het feit dat 
men bij elke sociale crisis te lang voor uitstap heeft 
geopteerd in plaats van voor overstap naar een ande-
re job. Met de tewerkstellingscellen en dergelijke 
probeert men die keuze nu te keren en naar overstap 
toe te werken.  
 
Inzake VIA zegt de minister-president toe dat de 
fiches zullen worden bezorgd. Hij stelt tevens voor 
een stand van zaken op te maken in de commissie, 
omdat er een aantal zaken gebeurd en gepland zijn, 
zoals de samenkomst van de havens.  
 
De minister-president vat samen wat het rapport van 
de OESO, de benchmarking met Lissabon, zegt. Hij 
beaamt dat de Vlaamse economie in staat is op de 
horizon 2010 in zeer grote mate aan de Lissaboncri-
teria te voldoen. Er zijn een aantal zwakke punten 
waaraan hard wordt gewerkt, zowel in de sector on-
derwijs, vorming en opleiding, de sector werkgele-
genheidsbeleid als in de sector van het economisch 
en innovatiebeleid. Het debat moet allicht niet daar-
toe beperkt blijven, maar in die zaken moet Vlaande-
ren een tandje bijsteken. De cijfers die de vergelij-
king van de economieën in dit land maken, staan 
onbetwistbaar vast en nopen ertoe zich te bezinnen 
over en actie te ondernemen voor een bevoegdheids-
verdeling die toelaat maatwerk te leveren. In hele 
delen van Vlaanderen wordt het werkloosheidsdebat 
stilaan een debat over de beschikbaarheid van werk-
krachten om de bedrijven gaande te houden, zo stelt 
de minister-president nog. Het arrondissement Tielt 
bijvoorbeeld, kent een werkloosheidsgraad van 2,9 
percent. Met een moderne economie die veeleisend 
is ten aanzien van mensen, is dat negatieve werk-
loosheid. Hij herinnert eraan dat vroeger 3 percent 
als frictiewerkloosheid werd beschouwd en dat dit 
vandaag op 4 à 4,5 percent kan worden gelegd. Hele 
delen van Vlaanderen zitten daaronder en dat vraagt 

om specifieke maatregelen, andere dan in gebieden 
met een werkloosheidsgraad van 20 of meer percent.  
 
De heer Roland Van Goethem vraagt in hoeverre de 
minder goede resultaten van Wallonië doorwegen op 
de Vlaamse economie. Hoeveel beter zou Vlaande-
ren ervoor staan zonder die impact? Hij maakt ver-
volgens nog de bedenking hoe lang Vlaanderen het 
ritme nog kan volhouden als er geen vooruitgang 
komt in Wallonië. Hoe lang blijft de welvaart van 
Vlaanderen dan nog onaangetast? 
 
De heer Bart Van Malderen verduidelijkt dat zijn 
opmerking over de verschillen in regio’s binnen 
Vlaanderen, tot doel had die regio’s en kansengroe-
pen niet uit het oog te verliezen in functie van de 
goede cijfers. Hij stelt dat de minister-president er 
terecht op wees hoe cruciaal de volgende vijf of tien 
jaar zullen zijn door de vergrijzing en een ‘opdro-
gende’ arbeidsmarkt. Het komt er op aan die groep 
aan het werk te krijgen voor of in concurrentie met 
een instroom vanuit de lidstaten. Als dat niet lukt, 
zullen er volgens het lid poelen van stilstaand rottend 
water ontstaan met alle maatschappelijke gevolgen 
van dien. Het ging hem dus niet om een vergoelijken 
van de verschillen met Wallonië. 
 
Over de tanende cijfers inzake ontwikkeling en on-
derzoek en gebrek aan innovatie in kmo’s stelt de 
heer Van Malderen voorop dat Vlaanderen ook af-
hankelijk is van strategieën die buiten ons land wor-
den beslist in grote multinationale ondernemingen 
die zeer zwaar doorwegen in de sector van onder-
zoek en ontwikkeling. Men moet er volgens het lid 
ook op toezien dat onze kmo-geschiedenis die veel 
vruchten heeft afgeworpen nu niet tot een ‘remmen-
de voorsprong’ verwordt. Een kmo heeft het sowieso 
moeilijker om te innoveren en kapitaalstructuren aan 
te passen, zo stelt hij. Hij refereert aan de studie van 
professor Sleuwaegen die zegt dat men moet inzetten 
op een economie en ondernemingen waarvan de 
succesfactor in de eerste plaats niet de kostenconcur-
rentie is. Dat is volgens het lid ook breder dan de 
hightech. Inzake productiviteit scoort Vlaanderen 
zeer hoog, stelt hij, maar daar is zijns inziens allicht 
het plafond bereikt. De druk komt te liggen bij de 25 
tot 40-jarigen en daarna is er een systematische uit-
val van 50-plussers. Hij vraagt zich af in hoeverre 
daar nog kan worden bijgeschroefd en betwijfelt of 
dit ook wenselijk is. Moeten we inderdaad niet inzet-
ten op economische sectoren waar de kostenconcur-
rentie minder essentieel is?  
 
De heer Bart De Moor, kabinetschef economisch 
beleid, geeft een beknopte stand van zaken van het 
innovatiebeleid en meldt dat de regering net een 
expertengroep heeft samengesteld om de effectiviteit 
van het innovatie-instrumentarium ten aanzien van 
Vlaamse kmo’s te onderzoeken. De heer Luc Soete
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van de universiteit van Maastricht, is daarvan de 
voorzitter en het rapport wordt voor de zomer ver-
wacht. In de VRWB is ook een werkgroep bezig die 
de budgettaire evenwichten inzake O&O onder de 
loep neemt. Dat gaat dan onder meer over het even-
wicht tussen fundamenteel onderzoek, basisonder-
zoek, strategisch onderzoek, industrieel georiënteerd 
onderzoek, en het wordt ook afgewogen tegen voor-
beelden in Europa.  
 
De spreker wijst bovendien op een probleem van 
absorptiecapaciteit voor innovatiemaatregelen. Ze 
bereiken te weinig kmo’s. Hij haalt hierbij aan dat de 
interesse voor het Zevende Kaderprogramma in 
Vlaanderen moeizaam op gang komt en wijt dit aan 
de aanzienlijke inspanningen op O&O-vlak in 
Vlaanderen. Vlaamse topbedrijven die goed aan de 
bak komen bij het IWT, tonen geen belangstelling 
voor Europese projecten, mede omdat er meer admi-
nistratie mee gemoeid is. Dat is paradoxaal, zo stelt 
hij.  
 
De heer De Moor besluit dat het algemeen een pro-
bleem van Europa, maar ook van Vlaanderen blijft 
om de investeringen inzake O&O en alle onder-
zoeksinstellingen op wetenschappelijk topniveau om 
te zetten in economische activiteit. Dat vormt voor 
hem de grote uitdaging en Vlaanderen zou daarin 
een rolmodel kunnen worden.  
 
De heer Ruben Lecok, raadgever op het kabinet van 
minister Fientje Moerman vult aan inzake het hori-
zontale beleid. Hij bevestigt dat er een innovatiebe-
leidsplan is neergelegd bij de regering en dat er een 
SERV-reactie op is gekomen. Het moet de bedoeling 
zijn dat de verschillende beleidsbrieven van de mi-
nisters worden geëvalueerd op innovatiepotentieel 
om daaruit een aantal adviezen en initiatieven te 
puren. Dat zou eind mei afgerond moeten zijn en 
moeten resulteren in acties later.  
 
Hij zegt ook dat de minister-president elke moge-
lijkheid aangrijpt om over innovatie na te denken 
met andere ministers. Een resultaat daarvan zijn vaak 
initiatieven rond de competentiepolen, zoals het 
MIP, het Milieu Innovatie Plan en het VIM, het 
Vlaams Instituut voor Mobiliteit.  
 
Aan kmo’s en innovatie moet aandacht worden be-
steed, beaamt hij. De Regionale Innovatie Samen-
werkingsverbanden of RIS, zijn adviseurs die in de 
innovatiecentra worden opgenomen. Het is hun taak 
om de kmo’s te sensibiliseren en door het IWT-
instrumentarium te begeleiden. Er is recent een eva-
luatie gebeurd en de RIS-medewerkers zijn opnieuw 
aangesteld. Er zijn innovatiecentra opgericht in Lim-
burg, Kortrijk, enzovoort, waar het accent op de 
kmo’s komt te liggen. 

Volgens de spreker heeft ook het staatssteunbeleid 
van Europa een grote impact op wat wel of niet kan. 
Sinds november zou er door mevrouw Kroes een 
nieuwe Europese kaderrichtlijn R&D zijn neerge-
legd. Het IWT gaat na wat het effect daarvan zal zijn 
op de steunmaatregelen. De tien percent extra steun 
voor de voertuigenindustrie zou mogelijk moeten 
wegvallen. Daar zit Europa dus tussen en het is niet 
evident om vanuit Vlaanderen de effecten te realise-
ren als Europa een andere koers vaart.  
 
 
De verslaggevers,  De voorzitter, 
 
Koen  Trees 
VAN DEN HEUVEL MERCKX-VAN GOEY 
John VRANCKEN 
 
 
 
 


